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Abstract 

 

Lightpollution is a problem that occur anywhere where there is artificial light. 

Lightpollution can shortly be described as the improper use of lighting and the 

unwanted consequences of illumination. Today 99% of the population in Europe lives 

under a lightpolluted sky. Lightpollution has a lot of negative consequences, among 

other things it impacts peoples health in a negative way. The biodiversity is also 

negatively affected. Furthermore lightpollution per definition wastes energy, the ability 

to observe the starlit sky is also affected. 

This study looked at how municipalities work with light pollution. The aim of the study 

was to find out which aspect of light pollution the municipalities prioritize and how 

they work with light pollution. Shortcomings in the work with lightpollution have been 

identified and solutions and improvements have been proposed. Four municipalities in 

Sweden were studied. 

The methods used in the study was a document analysis and semistructured interviews. 

The document analysis looked at the lighting programs of the municipalities in order to 

find out how the municipalities worked with  light pollution but also to provide a basis 

for the interview questions. The interviews then gathered more deep and detailed 

knowledge about priorities, working methods and shortcomings. The interviews were 

then compared to the document analysis in order to get reliable answers to the research 

questions. 

The study shows that the participating municipalities prioritizes human health and well 

being as well as biodiversity. While energy and a visible starlit sky had a lower priority. 

The municipalities use many scientifically verified methods in order to decrease 

lightpollution for example colour temperature, dark zones and shielding. There are non 

the less  methods that the municipalities could work more with. Some shortcomings 

could be identified for example a lack of knowledge in the industry and a lack in 

priorities. Concrete solutions could also be identified for some of the shortcomings. The 

data was thematically investigated and relevant quotes were placed in a table. The table 

was divided into categories in accordance with research questions with subcategories 

that allowed for concrete answers. The table was used to easily spot connections partly 

between the programs and the interviews and partly between the different 

municipalities.  

The study was able to answer the research questions even if it was difficult to suggest 

concrete improvements. A surprising realisation was that the lightingprograms of many 

of the municipalities were either outdated or not in use at all. This is partly a clear 

shortcoming in the work with lightpollution but it also affected the reliability of the 

whole study since the document analysis no longer could be considered as providing as 

reliable answers as the interviews. 
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Sammanfattning 

Ljusföroreningar är ett problem som uppstår överallt där artificiell belysning finns men 

främst i städer. Ljusföroreningar kan kort beskrivas som det olämpliga användandet av 

ljus samt de oönskade konsekvenserna av belysning. Idag lever 99 procent av Europas 

befolkning under en ljusförorenad himmel. Ljusföroreningar har många negativa 

konsekvenser, bland annat påverkar de människors hälsa negativt. Även den biologiska 

mångfalden påverkas negativt. Utöver det slösar ljusföroreningar per definition på 

energi och även möjligheten att se en klar stjärnhimmel påverkas. Studien har undersökt 

hur kommuner arbetar med ljusföroreningar. Målet med studien var att ta reda på vilken 

aspekt av ljusföroreningar kommunerna fokuserar på och hur de arbetar med 

ljusföroreningar. Utöver det skulle studien också identifiera brister i arbetet och ge 

förslag på lösningar och förbättringar. 

Metoderna som användes i denna studie var en dokumentanalys och semi strukturerade 

intervjuer. Dokumentanalysen undersökte kommunernas belysningsprogram dels för 

att ta reda på hur dom olika kommunerna arbetar med ljusföroreningar men också för 

att programmen skulle fungera som underlag för intervjufrågorna. I intervjuerna 

samlades mer detaljerad och djupgående kunskap in om prioriteringar, arbetsmetoder 

och brister. Intervjuerna och dokumentanalysen jämfördes sedan för att få fram pålitliga 

svar på frågeställningarna. 

Studien visar att de medverkande kommunerna prioriterar människors hälsa och 

välbefinnande och den biologiska mångfalden högst medan energi och synlig 

stjärnhimmel prioriteras lägre. Kommunerna använder sig av många vetenskapligt 

belagda metoder för att minska ljusföroreningar som till exempel färgtemperatur, 

mörkerzoner och ljuskällans avskärmning. Det finns ändå metoder som kommunerna 

kunde arbeta mer med. Vissa brister gick att identifiera som till exempel brist på 

kunskap i branschen och brist i prioriteringar. Även konkreta lösningar kunde 

identifieras för vissa av problemen. Datan granskades tematiskt och relevanta citat ur 

både dokumentanalyserna och intervjuerna lades in i en tabell. Tabellen var uppdelad 

efter kategorier utefter frågeställningarna med subkategorier som möjliggjorde 

konkreta svar. Tabellen användes för att enkelt se samband dels mellan program och 

intervjuer men också mellan de olika kommunerna.  

En överraskande insikt som studien gav var att många av kommunernas 

belysningsprogram var föråldrade eller inte användes alls. Vilket dels innebär en tydlig 

brist i arbetet med ljusföroreningar men också påverkade reliabiliteten i hela studien då 

det gjorde att dokumentanalysen inte kunde anses ge lika pålitliga svar som 

intervjuerna. 
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För att lättare kunna ta till sig innehållet i rapporten är det viktigt att förstå följande 

begrepp och termer. 

Tabell 1. Förklaring av begrepp och termer. 

 

Artificiellt ljus Ljus från en källa som skapats av 

människan. 

Avskärmning Blockering av ljuset från en ljuskälla i 

vissa vinklar orsakat av ett fysiskt 

material. 

Belysningsprogram Ett underlag för belysningsprojektering 

och detaljplanering framtaget av 

kommunen. Kan även kallas ljusplan 

eller belysningsplan eller dylikt. 

Bländning Obehag eller synnedsättning orsakat av 

för stora ljus kontraster i synfältet 

Dygnsrytm Den biologiska klocka som finns i alla 

organismer 

Färgtemperatur Syftar på strålningen från en svartkropp 

av en viss temperatur men handlar 

snarare om ljuset visuellt uppfattas varmt 

eller kallt.  

Himlaglim Ljus på natthimlen orsakad av artificiell 

belysning. 

Ljusförorening Oönskat artificiellt ljus eller oönskade 

effekter av artificiellt ljus. 

Spektralfördelning Fördelning av energi över ett 

våglängdsspektrum. 
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1 Introduktion 
Den här rapporten är ett examensarbete av Alexander Nyberg och Filip Hedberg. Båda 

studerar ljusdesign tredje året på Jönköpings Tekniska Högskola. En ljusdesigner 

använder sig av naturligt och artificiellt ljus för att gestalta olika miljöer både inomhus 

och utomhus. Lösningarna varierar beroende på vad som ska belysas, det finns inte en 

lösning som passar alla tillfällen. I rollen som ljusdesigner ingår ett ansvar för att de 

projekterade lösningarna är hälsofrämjande, hållbara och miljövänliga.  

Ljusföroreningar förekommer främst i städer (Goronczy, 2021) men också på andra 

platser där artificiell belysning förekommer såsom flygplatser, vägar och 

industribyggnader (Falchi et al., 2011). Det ljuset som kommunerna ansvarar över finns 

bland annat på vägar, i parker eller på torg och fasader. Ljuset kan bland annat användas 

för att öka trafiksäkerheten, skapa trygga miljöer och gestalta staden på ett vackert sätt. 

1.1 Bakgrund och problemformulering 
Den artificiella belysningen ökar såväl inomhus som utomhus och efterfrågan på 

belysning för fasader, parker och torg ökar. Som en konsekvens har natten runt tätorter 

blivit allt ljusare (Goronczy, 2021). Belysningen används inte bara som en funktion det 

är också en viktig del i att skapa identitet, trivsel och trygghet i allt från parker och 

bostadsområden till industriområden.  

Ljusföroreningar är artificiellt ljus som är antingen onödigt eller ger oönskade effekter 

av något slag (Jägerbrand, 2018). Ljusföroreningar har många negativa konsekvenser. 

Dels är det slöseri med energi (United Nations Environment Programme/Global 

Environment Facility [UNEP], 2013) dels påverkar det miljön och då främst den 

biologiska mångfalden negativt (Jägerbrand, 2018). Dessutom kan de orsaka såpass 

mycket himlaglim att stjärnhimlen inte syns i urbana miljöer (International darksky 

association [IDA], n.d.). Utöver det påverkas också människor och djur negativt av 

ljusföroreningar då det kan störa dygnsrytmen (Cao et al., 2023) men också orsaka 

bländning eller dålig synergonomi. 

Trafikverket som är en statlig myndighet har regler som berör ljusföroreningar, dessa 

regler gäller endast för vägar. Det finns inga lagar som reglerar ljusföroreningar vilket 

innebär att kommunerna har en viktig roll i att förebygga dem. Kommuner kan påverka 

sin belysning bland annat genom sina belysningsprogram eller detaljplaner (Boverket, 

2022b). Långt ifrån alla svenska kommuner har ett specifikt belysningsprogram eller 

personal på kommunen som arbetar med belysningsfrågor. Belysningsanläggningar kan 

i värsta fall projekteras utan att ljusföroreningar överhuvudtaget tas i beaktande, 

antingen på grund av kunskapsbrist eller avsaknaden av incitament och kontroller. Det 

finns ändå kommuner som har både ett belysningsprogram och anställda som arbetar 

med ljusfrågor på heltid.  

Att utreda hur dessa kommuner arbetar med ljusföroreningar samt vilka aspekter av 

ljusföroreningarna de prioriterar kan vara till stor nytta för kommuner som idag saknar 

en strategi för hur de skall minska sina ljusföroreningar. 
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1.2 Mål och frågeställning 
Syftet med studien är att ta till vara den kunskap och erfarenhet som redan finns i 

kommunerna om ljusföroreningar och arbetet med dem. Att identifiera eventuella 

brister med arbetet i de undersökta kommunerna är också en viktig del. Kunskapen kan 

sedan användas som underlag för andra kommuner som vill börja arbeta mer med 

ljusföroreningar. 

Målet med undersökningen är att reda ut vilka aspekter av ljusföroreningar som 

kommunerna främst arbetar med och hur de arbetar med dessa. Vilka tekniker som 

används och hur de försäkrar att externa konsulter beaktar ljusföroreningsfrågor i 

projekteringen. Vidare utreds eventuella brister i kommunernas arbete med 

ljusföroreningar och hur arbetet kan förbättras. I studien undersöks följande 

frågeställningar: 

Frågeställning 1. Vilka aspekter av ljusförorening fokuserar kommunerna på? 

Frågeställning 2. Hur arbetar kommunerna med ljusföroreningar? 

Frågeställning 3. Vilka brister finns i kommunernas arbete med ljusföroreningar och 

hur kan de åtgärdas? 

1.3 Avgränsningar 
Med rådande tidsresurser kan inte en omfattande undersökning av Sveriges alla 290 

kommuner göras. Studien kommer att fokusera på fyra kommuner. Anledningen till att 

författarna valt att arbeta med dessa kommuner är för att dom har personal som arbetar 

specifikt med ljus samt att dom har ett eget belysningsprogram. Belysningsprogrammen 

är det dokument som kommer att undersökas då det är kommunens föreskrifter om 

ljuset i staden. Belysning nämns även i andra dokument så som detaljplaner men dessa 

gäller för specifika områden i kommunen och handlar mer om mark och byggarbeten. 

Därför kommer dessa dokument inte att undersökas i studien. Endast kommunal 

personal som arbetar med belysningsfrågor kommer att intervjuas då dessa personer 

besitter kompetens om ljus och kunskap om kommunens arbete med ljusföroreningar. 

Politiker och folkvalda samt andra privata aktörer spelar förstås en viktig roll i arbetet 

med ljusföroreningar, men de är inte nödvändigtvis experter eller sakkunniga om ljus. 

Därför kommer denna studie inte att intervjua dessa då de inte arbetar med frågan på 

ett djupare plan. Studien tar endast nutid i beaktande alltså kommer det inte att 

undersökas hur länge eller på vilket sätt kommunerna tidigare arbetat med 

ljusföroreningar. Även om inomhusbelysning också kan orsaka ljusföroreningar 

kommer endast utomhus belysning att undersökas. Belysningsanläggningar kommer 

inte att utvärderas i studien då det är processen och arbetssättet som granskas och inte 

slutresultatet. Slutligen kommer inte subjektiva upplevelser som estetik och trygghet att 

tas i beaktande som en ljusförorening i den här studien. Även om en oestetisk eller 

otrygg belysning kan anses vara en ljusförorening fokuserar studien på objektivt 

verifierbara ljusföroreningar. 
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2 Teoretiskt ramverk  

2.1 Ljusföroreningar och deras konsekvenser 
Att ljusföroreningar förekommer är sedan länge känt då astrologer redan 1970 märkte 

att observationerna av stjärnhimlen blev allt mer oskarp på grund av himlaglim 

(National Conference of State Legislatures 2022). Ny forskning ökar hela tiden vår 

förståelse för fenomenet och konsekvenserna av det. Termen ljusföroreningar innefattar 

spilljus utanför det område som skall belysas, överdrivet mycket ljus, fel riktat ljus, 

himmelsströljus, ljus vid tidpunkter då ingen belysning behövs, eller ljus som upplevs 

störande av praktiska eller estetiska skäl (IDA, n.d).  

20% av världens energianvändning används till belysning vilket innebär att 6% av 

världens koldioxidutsläpp orsakas av belysning (UNEP, 2013). Modern 

utomhusbelysning använder sig oftast av LED teknologi vilket är energieffektivare än 

konventionella ljuskällor (Davidovic & Kostic, 2022). Trots det förbrukas energi i 

onödan när man överbelyser, belyser där det inte behövs och när det inte behövs.  För 

att minska energiförbrukningen och utsläppen är det därför viktigt att lösa problemet 

med ljusföroreningar.  

Det är också tydligt bevisat att ljusföroreningar kan påverka människans dygnsrytm 

genom att förhindra den naturliga melatoninproduktionen vilket kan leda till 

sömnproblem (Cao et al., 2023). Ljusföroreningar kan även leda till andra problem så 

som övervikt, depression och cancer (Cao et al., 2023). 

Ur ett miljöperspektiv är det också bevisat att ljusföroreningar påverkar många 

nattlevande djur som exempelvis fladdermöss negativt (Koen et al., 2018). 

Ljusföroreningar är också bevisligen en faktor i det drastiska utdöendet av insekter 

(Owens et al., 2020) och även marina organismer påverkas negativt av ljusföroreningar 

(Davies et al., 2014). De facto har ljusföroreningar en effekt på de flesta organismer 

såväl flora som fauna (Schroer & Hölker, 2016).  

En ytterligare konsekvens av ljusföroreningar är att stjärnhimlen inte syns i urbana 

miljöer med mycket ljusföroreningar. 99% av Europas befolkning lever under en 

ljusförorenad himmel och 60% av Europas befolkning kan inte se vintergatan (Falchi 

et al., 2016). Fenomenet kallas himlaglim och beror på att artificiellt ljus riktas eller 

reflekteras upp mot himlen vilket skapar ett diffust ljus i atmosfären. Detta är 

problematiskt bland annat för rymdforskningen (Falchi et al., 2016). Utöver att 

forskningen blir lidande hör också stjärnhimlen till hela mänsklighetens kulturarv 

(Sosa, 2019). 

2.2 Lösningar och åtgärder för att minska ljusföroreningar. 
För att minska mängden och konsekvenserna av ljusföroreningar krävs ett aktivt arbete 

av kommunerna. Eftersom alla kommuner ser olika ut och har olika förutsättningar är 

lösningarna också platsspecifika, dock finns vissa generella lösningsförslag som bör tas 

i beaktande.  

En åtgärd är att se till att armaturerna som används utomhus är väl avskärmade både för 

att minska mängden spillljus och för att undvika bländning (Jägerbrand, 2018). Vidare 



Teoretiskt ramverk 

4 

 

borde alla former av uppljus alltså ljus som riktas uppåt från armaturens horisontalplan 

undvikas eller begränsas (Jägerbrand, 2018). 

Utöver riktningen på ljuset bör också belysningsstyrkan sänkas där det är möjligt. Mer 

ljus är inte per automatik alltid bättre för vare sig synergonomin, säkerheten eller 

trygghetskänslan, en rad andra faktorer spelar in så som goda design principer (Lind, 

2021b). Lägre nivå på belysningsstyrkan borde användas där det är möjligt bland annat 

för att minska mängden himlaglim (Jägerbrand, 2018). Vidare borde belysning 

begränsas till platser där den är nödvändig eller inte påverkar ekosystemet.  

En viktig faktor i att bevara den biologiska mångfalden är att trygga habitat för olika 

arter, i nuläget kan habitat lätt styckas upp av belysta vägar eller områden som skapar 

ljusbarriärer (Firebaugh & Haynes, 2019) och därmed förhindras arter från att sprida 

sig naturligt. Armaturernas placering är också viktigt att ta i beaktande. Ett längre 

avstånd mellan armaturerna kan var tillräckligt för att motverka barriäreffekten för vissa 

arter (Firebaugh & Haynes, 2019). Så kallade mörkerzoner bör implementeras för att 

trygga den biologiska mångfalden (Jägerbrand, 2018).  

Genom styrning kan dels mängden ljus och dels tiden som belysningen är tänd minskas. 

Den tekniska utvecklingen har möjliggjort till exempel tidsstyrd dimring eller 

rörelsebaserad tändning och släckning (Tavares et al., 2021). Genom styrning kan såväl 

ljusföroreningarna som energiförbrukningen minskas. Pilotstudier har visat att med 

hjälp av styrning kan en anläggnings energiförbrukning minska med upp till 84% 

(Tavares et al., 2021). 

Spektralfördelningen på ljuset påverkar också vilken effekt belysningen har på miljön. 

Till exempel kan ljus i ett smalt spektrum med lång väglängd vara önskvärt för att inte 

påverka bioluminiscenta signaler hos till exempel eldflugor. Men samtidigt kan en 

alltför smal spektralfördelning negativt påverka färguppfattningen hos andra insekter 

(Briolat et al., 2021). Färgat ljus kan också användas för att minska konsekvenserna av 

ljusföroreningar. Exempelvis har studier visat att rött ljus inte påverkar fladdermöss 

negativt (Jägerbrand, 2018).  

Därför kan olika lösningar krävas på olika platser beroende på hur ekosystemet i 

närområdet ser ut. Generellt bör ändå ljus i det blå spektrumet (ljusstrålning med korta 

våglängder) och särskilt runt våglängden 500nm reduceras då ljus i dessa våglängder 

har en särskilt stor inverkan på många arters dygnsrytm (Jägerbrand, 2018). Ett vanligt 

sätt att beskriva den upplevda färgen av vitt ljus är färgtemperatur som mäts i Kelvin. 

Även om färgtemperatur inte direkt är sammanlänkat med spektralfördelning kan ändå 

generellt sägas att en högre färgtemperatur har mer energi i våglängder runt 500nm än 

en lägre färgtemperatur (Jägerbrand, 2018).  

Reflektioner från belysta ytor står för en stor del av ljusföroreningarna. Generellt 

absorberar mörka matta material mer ljus medan ljusa blanka material reflekterar mer 

(Lind, 2021d). Särskilt i Norden där det är vanligt med snö på vintern är det viktigt att 

ta i beaktande då forskning visat att himlaglim ökar då marken är snötäckt (Aubé, 2015). 

Ytreflektioner bör därför tas i beaktande när utomhusbelysning planeras och 

projekteras. 
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2.3 Kommunernas möjlighet att påverka belysningen. 
All belysning inom en kommun är förstås inte i kommunal ägo eller under kommunens 

ansvar. Men kommunen har ändå en viss möjlighet att påverka vilken belysning som 

installeras i kommunen även av privata aktörer. 

Kommunen kan påverka vad som får byggas var i detaljplanen eller i 

områdesbestämmelserna. Områdesbestämmelserna används där det inte finns någon 

detaljplan, ofta för att skydda kulturmiljöer eller för att säkerställa ett speciellt syfte 

som till exempel framtida vägarbeten (Boverket, 2020). Detaljplanen fastställer vad 

som får och vad som inte får byggas i ett visst område och fungerar som underlag för 

byggnadsnämnden när de ger ut bygglov (Boverket, 2022a). Det betyder att 

byggnadsnämnden i kommunen får neka bygglov för en ljusanordning bland annat om 

den har en betydande påverkan på miljön (Boverket, 2017). Här har kommunen ett 

verktyg för att reglera mängden ljusföroreningar även bland privata aktörer.  Det är 

dock en tolkningsfråga huruvida det behövs bygglov för belysning. Så här skriver 

Boverket om ämnet. “I ett område med detaljplan krävs det i vissa fall bygglov för att 

sätta upp, flytta eller väsentligt ändra en ljusanordning. Utanför detaljplanelagt område 

kan bygglov krävas om kommunen har utökat bygglovsplikten i detaljplan eller 

områdesbestämmelser” (Boverket, 2017). Vad som menas med en ljusanordning eller 

betydande inverkan är inte definierat vilket lämnar lagen öppen för tolkning (Boverket, 

2017). 

2.4 Belysningsprogram. 
En viktig möjlighet att påverka belysningen finns i kommunens belysningsprogram. 

Belysningsprogrammet har inte samma formella status som detaljplanen (Fraenkel & 

Tastare, 2020) men finns ett belysningsprogram kan kommunen referera till det, 

antingen i arbetet med detaljplanen eller i projektering av ny belysning (Boverket, 

2022b). Det ger belysningsprogrammet möjlighet att påverka belysningen i kommunen. 

Ett belysningsprogram är en slags förstudie som utarbetats inom kommunen där mål 

och visioner för belysningen presenteras. Belysningsprogrammet skall fungera som ett 

underlag för belysningsprojekteringar (Lind, 2021a).  

Belysningsprogram kan se ut på många olika sätt. Det kan gälla hela kommunen eller 

ett visst område som exempelvis en gågata, en park eller ett bostadsområde. Detaljnivån 

kan också variera från väldigt detaljerade program till väldigt övergripande (Lind, 

2021a). Syftet med ett belysningsprogram är att skapa ett ramverk för hur ett område 

skall gestaltas med belysning (Lind, 2021a). Dokumentet kan innehålla bland annat 

riktlinjer för vilka objekt eller områden som skall belysas, vilka belysnings principer 

som skall användas, vilka typer av armaturer som skall användas, vilka 

färgtemperaturer ljuskällorna skall ha eller andra tekniska specifikationer (Lind, 

2021a).  

2.5 Frågeställningens koppling till teoretiskt område 
Den första frågeställningen rörande vilka aspekter av ljusföroreningar kommunerna 

fokuserar på var främst kopplad till teoridelen ljusföroreningar och dess konsekvenser. 

För att besvara frågeställningen behövs en förståelse för vad ljusföroreningar är, vilka 

olika typer av ljusföroreningar det finns och vilka konsekvenser ljusföroreningar har.  
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Den andra frågeställningen handlar om hur kommuner arbetar med ljusföroreningar. 

För denna frågeställning är avsnittet rörande kommunens möjlighet att påverka 

belysningen och avsnittet om föreslagna lösningar de mest relevanta teoriområdena. 

Det ger en möjlighet att jämföra arbetsprocesser och strategier på ett meningsfullt sätt. 

Avsnittet om belysningsprogrammen är också relevant då belysningsprogram ska 

fungera som ett underlag för detaljplanerna. Hur belysningsprogrammet används är 

därför viktigt att förstå för att kunna besvara frågeställningen. 

Den tredje frågeställningen undersöker vilka brister det finns i kommunernas arbete 

med ljusföroreningar och hur de kan åtgärdas. För denna frågeställning är stycket om 

föreslagna lösningar och stycket om kommunens möjlighet att påverka belysningen 

mest relevanta då dessa utgör grunden för jämförelse. Men även stycket om 

belysningsprogrammen och ljusföroreningar och deras konsekvenser har relevans. 

En visuell förklaring till hur frågeställningarna är kopplade till det teoretiska ramverket, 

se figur 1. 

 

 

Figur 1. Frågeställningens koppling till teoretiskt område. De tjocka pilarna markerar 

starkare kopplingar medan de smalare pilarna visar svagare kopplingar.  
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3 Metod och genomförande 
Studien är av kvalitativ karaktär då den främst syftar till att undersöka arbetsprocesser 

och tillvägagångssätt i praktiken. En kvalitativ metod passar studien väl då den ämnar 

att ta till vara erfarenheter och kunskap som finns i kommunerna men också identifiera 

brister i arbetet (Alvehus, 2023). Studien blandar dokumentanalyser med intervjuer. 

Kommunernas belysningsprogram analyserades med hjälp av en dokumentanalys för 

att förstå hur ljusföroreningar behandlas i programmen. En dokumentanalys innebär att 

via dokument införskaffa sekundärdata (Säfsten & Gustavsson, 2019). Via 

dokumentanalysen kunde slutsatser om frågeställningarna dras utifrån vad 

kommunerna valt att nämna i programmen. Det är av stor betydelse att analysera hela 

programmen då inte alla program har ett avsnitt specifikt om ljusföroreningar. Genom 

att jämföra de olika kommunernas program så skapades en djupare insikt i hur 

kommunerna tolkar och arbetar med ljusföroreningar (Säfsten & Gustavsson, 2019). 

Förutom att besvara frågeställningarna fungerade dokumentstudien också som underlag 

för intervjuernas utformning.  

Intervjuer är en lämplig teknik för datainsamling när man vill samla information om 

uppfattning, erfarenheter och upplevelser (Säfsten & Gustavsson, 2019). Processen 

med att välja ut medverkande var strategisk för att öka intervjuernas relevans för ämnet 

(Alvehus, 2023).  

3.1 Frågeställningens koppling till metodval 
Frågeställningarna besvarades med såväl intervjuerna som dokumentstudien. Generellt 

kan det sägas att intervjuerna användes för att samla primärdata medan 

dokumentstudien användes för att samla in sekundärdata även om programmen också 

användes för att besvara frågeställningarna.  

3.1.1 Vilka aspekter av ljusföroreningar fokuserar kommunerna på? 
Den första frågeställningen: vilka aspekter av ljusföroreningar fokuserar kommunerna 

på? besvarades främst med hjälp av intervjuerna. Intervjun möjliggör ett konkret svar 

om vilken aspekt som prioriteras högst. Även dokumentstudien användes för att besvara 

frågeställningen men i mindre grad då programmet inte nödvändigtvis nämner vilken 

aspekt av ljusföroreningar som prioriteras högst. Jämförelsen mellan deltagarnas svar 

och vad som står i programmet ger högre reliabilitet till resultatet. 

3.1.2 Hur arbetar kommunerna med ljusföroreningar? 
Den andra frågeställningen: Hur arbetar kommunerna med ljusföroreningar? 

besvarades främst med intervjuerna. Deltagarna fick mer ingående beskriva vilka 

tekniker och arbetsprocesser som används för att minska ljusföroreningar i praktiken. 

Även belysningsprogrammen kunde vara behjälpliga i att besvara frågan då information 

om tillvägagångssätt och tekniska ramverk kan förekomma i programmen. 

Intervjusvaren kunde sedan jämföras med vad som stod i programmen. Intervjuerna gav 

den primära datan för att besvara frågeställningen medan dokumentanalysen gav 

sekundärdata. 
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3.1.3 Vilka brister finns i kommunernas arbete med ljusföroreningar 
och hur kan de åtgärdas? 
Den tredje frågeställningen: Vilka brister finns i kommunernas arbete med 

ljusföroreningar och hur kan de åtgärdas? besvarades främst med intervjuerna för att få 

en tydligare bild av den praktiska situationen i kommunerna. Belysningsprogrammen 

analyserades även om de inte bidrog lika mycket till att besvara frågeställningen. Brister 

i det nuvarande arbetet tas generellt inte upp i belysningsprogram. Överlag kunde 

eventuella brister ändå identifieras lättare då intervjusvaren jämfördes med 

belysningsprogrammen. 

Se Figur 2 för en visuell koppling mellan frågeställningarna och metodvalen. 

 

Figur 2. Frågeställningens koppling till metodval. De tjocka pilarna markerar 

primärdata medan de smalare pilarna visar sekundärdata. Via triangulering så knyts 

frågorna till vald metod. Dokumentanalysen fungerar även som underlag för 

intervjuerna.  

 

3.2 Studiens förutsättningar 
Kommunerna som slutligen deltog i studien var kommuner där de anställda ville och 

kunde delta i studien. De medverkande kommunerna ligger alla i de södra delarna av 

landet och varierar i storlek både till ytan och till antalet invånare.  

Kommun A har en relativt låg folkmängd och  är liten till ytan i förhållande till de andra 

kommunerna som undersökts. Kommunens landskap präglas av en mycket 

uppsprucken berggrund vilket ger området karakteristiska drag.  

Deltagare A är anställd i kommun A och arbetar med drift och underhåll. Deltagare A  

har arbetat med ljus i ca 10 år. 

Kommun B har även den en låg folkmängd trots att den till ytan är medelstor i 

förhållande till de övriga kommunerna som undersökts. Kommunens landskap är 

relativt platt.  
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Deltagare B arbetar med drift och underhåll i kommun B. Deltagaren har arbetat med 

ljus i cirka 15 år. 

Kommun C har hög folkmängd men är samtidigt liten till ytan i jämförelse med de 

övriga kommunerna som undersökts. Kommunen tillhör ett av Sveriges mest 

kulturpåverkade landskap.  

Deltagare C har arbetat med ljus i någon form i över 40 år.  

Kommun D har en något högre folkmängd än kommun A och B men långt ifrån så hög 

som kommun C. Till ytan är kommunen stor i jämförelse med de övriga kommuner som 

undersökts. Kommunen har en kuperad yta och ett flertal sjöar.   

Deltagare D är belysnings planerare i kommun D med över 20 års erfarenhet inom ljus.  
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3.3 Empiriinsamling 
Kommunernas belysningsprogram undersöktes för att se hur ljusföroreningar 

behandlades i programmen. Det som valdes ut ur programmen var relevanta delar som 

berörde ljusföroreningar eller på något sätt besvarade frågeställningarna. Programmen 

undersöktes alla på samma sätt även om deras omfattning och detaljnivå varierade. 

Relevanta delar lades sedan in i analysverktyget (se bilaga 2). Därefter kunde slutsatser 

om frågeställningarna dras utifrån vad kommunerna väljer att skriva om 

ljusföroreningar men också utifrån vad de väljer att inte skriva.  

Intervjuerna var semistrukturerade med ett manus till grund med utrymme för 

fördjupande diskussioner (Alvehus 2023). Anledningen till den valda semistrukturerade 

intervjutekniken har sin grund i att kommunerna ser olika ut och har olika 

förutsättningar. Frågorna måste därför gå att anpassa dels till kommunen samt till den 

individ som besvarade frågorna. Semistrukturerade intervjuer gav tillräcklig flexibilitet 

för följdfrågor samtidigt som intervjuerna blev jämförbara genom huvudfrågorna som 

var samma för alla kommuner (Säfsten & Gustavsson, 2019).  Frågorna utarbetades 

specifikt för den här studien med syfte att besvara frågeställningarna. För komplett 

intervjumanus se bilaga 1. Intervjufrågorna delades in i fyra frågeområden.  

Det första frågeområdet bestod av frågor som berörde den intervjuade och det 

övergripande arbetet i kommunen. Till exempel ombads de medverkande att berätta om 

sin bakgrund i belysningsbranschen och vad de hade för roll i kommunen. Frågorna 

lade en viktig grund för validiteten i svaren samt gav en övergripande bild av hur 

kommunen arbetar med belysning.  

3.3.1 Empiriinsamling - Vilka aspekter av ljusföroreningar fokuserar 
kommunerna på? 
Följande frågeområde innehöll frågor relaterade direkt till den första frågeställningen. 

Den första frågeställningen ingick som en intervjufråga men även andra frågor ställdes 

till exempel vilken typ av ljusförorening som prioriterades lägst. Frågorna valdes ut för 

att ringa in en tydlig prioritet i kommunens arbete med ljusföroreningar. 

3.3.2 Empiriinsamling - Hur arbetar kommunerna med ljusföroreningar? 
Det tredje frågeområdet innehöll frågor som kunde besvara den andra frågeställningen 

rörande arbetet med ljusföroreningar. Även här ingick frågeställningen som en av 

intervjufrågorna. Andra frågor som ställdes var bland annat hur kommunen ser till att 

externa konsulter har ljusföroreningar i åtanke när de projekterar för kommunen. 

Frågorna valdes för att identifiera så många av kommunens arbetsmetoder som möjligt 

snarare än att identifiera en huvudsaklig arbetsmetod.  

3.3.3 Empiriinsamling - Vilka brister finns i kommunernas arbete med 
ljusföroreningar och hur kan de åtgärdas? 
I det fjärde frågeområdet fanns frågor som mer relaterade till upplevda brister i arbetet 

och eventuella lösningsförslag. Den tredje frågeställningen ingick som en fråga i 

frågeområdet tillsammans med andra frågor exempelvis: “Tycker du att det finns 

tillräcklig kunskap om ljusföroreningar?”. Frågorna valdes för att starta en djupare 

diskussion om såväl brister som lösningar. 
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Även om intervjufrågorna var indelade i frågeområden var frågorna och följdfrågorna 

tänkta att skapa en bred diskussion. Därmed kunde svaren vara relevanta för vilken 

frågeställning som helst oberoende av frågeområde.   

Intervjuerna genomfördes online och spelades in vilket möjliggjorde en mer detaljerad 

analys samt minskade risken av att viktig information inte kom med (Säfsten & 

Gustavsson, 2019). Intervjuerna transkriberades och analyserades för att identifiera 

viktiga citat som kunde besvara frågeställningarna. 

3.4 Arbetsgång 
Arbetet började med att ta reda på vilka kommuner som var relevanta för studien. Det 

gjordes genom att kartlägga vilka kommuner som har personal anställd som arbetar med 

belysningsfrågor och har ett belysningsprogram. Där efter så kontaktades relevanta 

kommuner via mail och telefon för att få medverkande till studien. Det var till sist fyra 

av dom tio kontaktade som medverkade. 

3.4.1 Dokumentanalys 
Efter att ha granskat programmen för de medverkande kommunerna så började arbetet 

med dokumentanalysen. Här analyserades det vad kommunerna valt att nämna i 

programmen angående ljusföroreningar och arbetet med dem. Ett analysverktyg i form 

av en tabell med kategorier och subkategorier skapades med Microsoft Word och 

relevanta citat ur programmen lades in (se bilaga 2). Citaten som valdes ut till 

analysmallen skapade en övergripande bild av vad som står i programmen relaterat till 

ljusföroreningar. Alla citat som berörde en kategori eller subkategori lades inte in i 

mallen. Detta underlättade jämförelsen mellan programmen och intervjuerna. Även om 

ett citat inte kom med i mallen togs det ändå i beaktande. Exempelvis kunde ett citat 

som upprepade något som redan nämnts tidigare uteslutas ur analysmallen men om 

upprepningen hade som syfte att lägga extra vikt vid något togs detta i beaktande. Citat 

som gällde undantag för specifika platser, tidpunkter eller situationer togs inte med i 

mallen då de kunde vara motsägelsefulla mot programmet i övrigt. De kunde ändå 

beaktas om deras omfattning tillräckligt påverkade kommunens arbete med 

ljusföroreningar.  Analysverktyget utvecklades under hela studiens gång vartefter 

behov uppstod, till exempel ändrades vissa subkategorier, några lades till medan andra 

togs bort. Dokumentanalysen genomfördes från 14 Februari – 14 Mars. 

3.4.2 Intervjuer 
Parallellt med analysen av belysningsprogrammen utvecklades intervjufrågorna. 

Frågorna utarbetades med stöd av belysningsprogrammen och i syfte att besvara 

frågeställningarna. För att försäkra intervjufrågornas relevans och kapacitet att besvara 

frågeställning genomfördes ett antal test intervjuer med studerande och lärare på 

ljusdesign vid Jönköping University. En av lärarna har tidigare arbetat med belysning 

hos en kommun. Intervjuerna genomfördes online via zoom som är ett 

videosamtalsprogram som möjliggör inspelning.  

Intervjuerna genomfördes mellan 14 Mars – 7 April. Den första intervju genomfördes 

av Filip med kommun C den 14 mars. Den intervjun pågick i 25 minuter med person 

C. Den andra intervjun genomfördes av Alexander med kommun A den 17 Mars. 

Intervjun pågick i 34 minuter med person A. Den tredje intervjun genomfördes av 

Alexander med kommun B den 21 Mars. Intervjun pågick i 33 minuter med person B. 
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Den fjärde intervjun genomfördes även den av Alexander med kommun D den 3 April. 

Intervjun pågick i 46 minuter med person D. Då intervjuerna var klara transkriberades 

de och analyserades på samma sätt som belysningsprogrammen. Därefter valdes de 

mest relevanta citaten ut och kategoriserades på samma sätt som 

belysningsprogrammen. Precis som i dokumentanalysen togs inte alla relevanta citat 

med i analysmallen. Upprepningar och undantag togs inte med i analysmallen även om 

de togs i beaktande i den slutliga analysen på samma sätt som i dokumentanalysen. De 

citat som valdes ut till analysmallen renskrevs så att stamningar, upprepningar, 

tankepauser eller liknande togs bort utan att meningens innebörd ändrades. Därmed 

kunde intervjuerna på ett smidigt sätt jämföras med programmen och kommunerna 

kunde jämföras sinsemellan.  

3.5 Analysmetod 
Studien använde en tematisk analysmetod för att dra slutsatser om frågeställningarna. 

Först kategoriserades den insamlade datan in i fyra olika kategorier. En kategori med 

definitioner på ljusföroreningar och tre kategorier med samma rubriker som 

frågeställningarna. Varje kategori tilldelades en färg som användes som markering i 

textdokumenten i såväl intervjuerna som belysningsprogrammen. Därefter delades alla 

kategorierna utom den första upp i subkategorier där varje subkategori representerades 

av en siffra (se tabell 2). Varje färg markerat stycke fick därmed en eller flera siffror 

som representerade en relevant subkategori. Subkategorierna delade in citaten så att 

frågeställningarna lättare kunde besvaras. 

3.5.1 Analysmetod - Vilka aspekter av ljusföroreningar fokuserar 
kommunerna på? 
Den första kategorin: vilka aspekter av ljusföroreningar fokuserar kommunerna på? 

delades in i fyra aspekter av ljusföroreningar som tas upp i det teoretiska ramverket. 

Den första subkategorin är energi. Citat som valts nämner energi på ett sätt som kan 

kopplas till ljusföroreningar. Den andra subkategorin är människors hälsa och 

välbefinnande. Citaten som valdes talade om människors hälsa och välbefinnande ur ett 

säkerhets och hälsoperspektiv. Citat som rör subjektiva upplevelser så som trygghet och 

estetik har inte tagits med då studien fokuserar på objektivt verifierbara 

ljusföroreningar. Den tredje subkategorin var biologisk mångfald. Citaten som valts 

berör antingen biologisk mångfald i stort eller enskilda djurarter. Om ekologi nämnts 

har även det tagits med som ett citat däremot har citat som bara nämner miljö inte tagits 

med. Synlig stjärnhimmel var den fjärde kategorin. Citaten som valts nämner specifikt 

den synliga stjärnhimlen citat som bara nämner ljusföroreningar har inte tagits med. 

3.5.2 Analysmetod - Hur arbetar kommunerna med ljusföroreningar? 
Den andra kategorin: hur arbetar kommunerna med ljusföroreningar? har delats in i åtta 

subkategorier som relaterar till de föreslagna åtgärderna i det teoretiska ramverket. Den 

första subkategorin är avskärmade armaturer. Citaten som valts nämner avskärmning, 

avbländning, bländskydd eller liknande. Citaten rör utformning av armaturer. Den 

andra subkategorin är riktning på armaturer, citaten som valts nämner riktning på 

armaturer i en kontext som är relevant för ljusföroreningar. Den tredje subkategorin är 

Färgtemperatur/spektralfördelning/färg på ljuset. Citaten som valts nämner 

färgtemperatur, spektralfördelning eller färg på ljuset men också till viss del 

färgåtergivning om det är relevant för ljusföroreningar.  
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Den fjärde subkategorin är mörkerzoner. Citaten som valts handlar om såväl helt mörka 

områden som områden där man väljer att belysa sparsamt. Den femte subkategorin är 

styrning. De citat som valts talar om styrning som påverkar ljusföroreningar på ett 

positivt sätt. Nämns styrning i kontext av estetik har citatet inte tagits med. Den sjätte 

kategorin är ytmaterial. Citaten som valts nämner ytmaterialen i kontext av 

ljusföroreningar inte i kontext av estetik. Den sjunde subkategorin är ljusmängd. Citaten 

som valts rör ljusmängd i kontext av ljusföroreningar. Den åttonde subkategorin är 

arbetsprocesser. Citaten som valts är tillvägagångssätt specifikt för att minska 

ljusföroreningar inte arbetsprocesser som kan appliceras på all belysningsprojektering. 

3.5.3 Analysmetod - Vilka brister finns i kommunernas arbete med 
ljusföroreningar och hur kan de åtgärdas? 
Den tredje kategorin: vilka brister finns i kommunernas arbete med ljusföroreningar 

och hur kan de åtgärdas? har delats in i sju olika typer av brister som identifierades 

utgående från intervjusvaren. Förutom citat som rör bristerna har också citat som 

föreslår en lösning valts in om sådana hittats. Den första kategorin är tidsbrist. Citaten 

som valts nämner tid specifikt, citat som bara insinuerar tidsbrist har inte valts. Den 

andra subkategorin är brist på kunskap. Citaten som valts är inte exempel på brister i 

kunskap utom påståenden rörande kunskapsläget. Om en medverkande har sagt något 

som motsäger eller inte kan verifieras med dagens forskning har detta alltså inte räknats 

som en kunskapsbrist.  

Den tredje subkategorin är brist på personal. Citaten som valts nämner specifikt 

personalbrist. Även om tidsbrist kan kopplas till personalbrist så har inte sådana citat 

valts ut. Den fjärde subkategorin är brist på möjlighet att påverka. Citaten som valts 

relaterar till en upplevd brist i möjligheten att påverka i olika sammanhang. Den femte 

subkategorin är brist på engagemang. Citaten som valts är antingen en påtalad brist på 

engagemang eller en tydlig brist på engagemang som inte påtalats. Den sjätte 

subkategorin är brist i prioriteringar. Citaten som valts relaterar till brister i 

prioriteringar från ett ljusföroreningsperspektiv. Om till exempel trygghet eller säkerhet 

prioriteras högre än ljusföroreningar har detta räknats som en brist även om en sådan 

prioritering i praktiken kan vara korrekt. Den sjunde subkategorin är brist i 

arbetsprocesser. Citaten som valts faller inom ramarna för vad som anses vara brister i 

arbetet med ljusföroreningar. Brister i arbetet som rör belysningsprojektering generellt 

har inte tagits med.  

Den fjärde kategorin definitioner av ljusföroreningar användes för att ta reda på vad 

kommunerna anser vara en ljusförorening. Citaten som valts har relevans för att se vad 

medverkande anser vara en ljusförorening. 

För en visuell förklaring se tabell 2. 
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Tabell 2. Kategorier och subkategorier för analysen.  

Vilka aspekter av 

ljusföroreningar 

fokuserar 

kommunerna på? 

Hur arbetar 

kommunerna 

med 

ljusföroreningar? 

Vilka brister finns i 

kommunernas 

arbete med 

ljusföroreningar 

och hur kan de 

åtgärdas? 

Ljusföroreningar 

Definitioner 

1. Energi 1. Avskärmade 

armaturer 

1. Tidsbrist Definition av 

ljusföroreningar  

2. Människors 

hälsa och 

välbefinnande 

2. Riktning på 

armaturer 

2. Brist på kunskap  

3. Biologisk 

mångfald  

3. Färgtemperatur/ 

spektralfördelning/ 

färgat ljus  

3. Brist på personal  

4. Synlig 

stjärnhimmel 

4. Mörkerzoner/ 

placering 

4. Brist på möjlighet 

att påverka 
 

 5. Styrning 5. Brist på 

engagenmang 
 

 6. Ytmaterial 6. Brist i 

prioriteringar 
 

 7. Ljusmängd 7. Brist i 

arbetsprocesser 
 

 8. Arbetsprocesser  

 

De mest relevanta styckena från alla program och intervjuer valdes ut och lades sedan 

in i det tidigare nämnda analysverktyget (se bilaga 2). Analysverktyget utformades som 

en tabell med kategorier och subkategorier i raderna och program och intervjupersoner 

i enskilda kolumner vilket möjliggjorde en enkel jämförelse av den insamlade datan.
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4 Resultat 

4.1 Empiri 

4.1.1 Empiri - Vilka aspekter av ljusföroreningar fokuserar kommunerna 
på? 

Intervjuer  

Person A nämnde biologisk mångfald men ingen av de övriga kategorierna. “Ja, jag 

tycker att det första vi jobbar med nu som kommer upp väldigt mycket. Det är 

fladdermöss som mår dåligt av ljusföroreningar och ljus på fel ställen.” säger person A 

i intervjun.  

Person B nämnde något om alla underkategorier och säger bland annat så här om 

biologisk mångfald: “De senaste åren så det har blivit stort just med ekologi.” Vidare 

nämner person B energi på följande sätt: “Ja, men vi har ju liksom  projekt som är att 

till exempel byta ut natrium eller energieffektivisera.” Person B talar också om 

människors hälsa och välbefinnande och säger: “Jag får ut såhär samtal från människor 

också mycket som tycker att det är störande med belysning som lyser in i fastigheter 

och bostäder... Det känns som att det är väldigt okontrollerat på något vis, hur det ljuset 

liksom få sprida ut sig.” Även synlig stjärnhimmel nämns av person C som säger såhär: 

“Vi har egentligen inget så här uttalat så att vi jobbar med det för det är så nytt. Från 

början så tänkte man ju bara på det här med natthimlen och stjärnor och så där.” 

Person C talar om människors hälsa och välbefinnande i intervjun och på frågan vilken 

aspekt av ljusföroreningar kommunen fokuserar på blev svaret “Det vi prioriterar det är 

bländning.” Person C talar även om biologisk mångfald på följande sätt: “Vi har ju ,jag 

var ute igår, till exempel vi gjorde mätningar runt om kalkbrottet där vi har en unik 

sammansättning av unik biotopp där vi hittat grejer som inte finns någon annanstans i 

Skåne, och skulle vi börja lysa ner där så skulle vi förmodligen ta död på det.” 

Person D tar upp alla kategorier även om hen inte talar om alla som ett fokus. Person D 

säger bland annat om människors hälsa och välbefinnande: “...trygghet, tillgänglighet, 

trafiksäkerhet, trivsel. Mina fyra teman.” Såhär uttalar sej person D om energi: “bara 

för några år sen så kostade ju inte strömmen någonting och så hade vi LED så det var 

inte så mycket att bry sig om med energiförbrukningen. men, nu har man ju börjat prata 

om det också.” Om biologisk mångfald säger person D såhär: “Det är väl självklart 

tråkigt att vissa djurarter inte mår bra av det och så vidare och det här med att vi utrotar 

djur och människor med skrämmande tempo och så vidare, så att det behöver vi väl 

försöka motverka. Samtidigt ur ett större lite mer långsiktigt perspektiv, så dör ju de 

flesta djurarter ut förr eller senare så det beror ju lite på vilken inställning man antar 

där.” Person D nämner även synlig stjärnhimmel: “hur noga det är att vi faktiskt kan se 

stjärnorna i stan? det vete fan egentligen. Då får man väl bosätta sig på landet då.” 

Dokumentanalyser 

Kommun A:s belysningsprogram nämner människors hälsa och biologisk mångfald 

som huvudfokus för belysningen i kommunen. I kommun A:s belysningsprogram står 
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till exempel om biologisk mångfald: “Belysning innebär en risk för störning på djurs 

och växters naturliga livsmiljöer och på den biologiska mångfalden”. Energi nämns 

även i programmet. 

I program B nämndes människors hälsa och välbefinnande och energi. Ett 

exemplifierande citat ur programmet är: “Kommun B:s miljömål verkar för att skapa 

ett hållbart samhälle med hänsyn till människors hälsa och till miljön”. 

Kommun C nämner alla aspekterna utom biologisk mångfald i sitt belysningsprogram.  

Kommun D:s belysningsprogram tar upp alla aspekterna av ljusföroreningar.  

För en överblick över vilka subkategorier som nämndes se tabell 3. För att se vad som 

sades se bilaga 2.  
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Tabell 3.  Subkategorier som nämns är representerade som x i tabellen. 
1 = Energi. 2 = Människors hälsa och välbefinnande. 3 = Biologisk mångfalld. 4 = Synlig 

stjärnhimmel 

Subkategori 1 2 3 4 

Program A  x x  

Person A   x  

Program B x x   

Person B x x x x 

Program C x x  x 

Person C  x x  

Program D x x x x 

Person D x x x x 

 

4.1.2 Empiri - Hur arbetar kommunerna med ljusföroreningar? 

Intervjuer 

Person A nämnde alla subkategorier utom ytmaterial och arbetsprocesser. “Nu 

fokuserar vi mycket på att vi ska sänka ljusnivåerna.” sade person A i sin intervju. 

Person B nämner dock fler arbetssätt, alla utom ytmaterial och riktning på armaturer. 

Bland annat nämner person B färgtemperatur såhär: “Från början kanske vi om vi 

gjorde större armatur byten så var det liksom matematisk att man bytte till fyratusen 

kelvin. Men nu kanske vi har lite varmare ljus.” 

Person C nämner alla kategorier utom ytmaterial som arbetsmetoder. Person C talar 

förvisso om ytmaterialens påverkan men ser inte det som något hen kan påverka. Om 

styrning och ljusmängd säger person C såhär: “Vi tittar på ett större styrsystem för alla 

armaturerna för att kunna minska intensiteten vid behov. Eller rättare sagt vid mindre 

behov av belysning”. 

Person D nämnde riktning, färgtemperatur och mörkerzoner. Om mörka zoner säger 

person D så här: “Att man bör ju titta på kanske just det här med mörka korridorer och 

säga att här ljussätter vi inte.” 

Dokumentanalys 

Kommun A:s belysningsprogram tar upp avskärmning och riktning av armaturer såväl 

som mörka zoner, styrning och ljusmängd. Även arbetsprocesser tas upp då det står i 

programmet att bygglov bör krävas för belysning av fasader och bryggor.  
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Kommun Bs belysningsprogram tar upp riktning på armaturer, färgtemperatur, och 

ljusmängd. Ett citat som sammanfattar vad som står i programmet väl är: “Väl 

utformade ljusmiljöer är oftast energieffektiva, då moderna ljuskällor används, 

ljusnivån anpassas och ljuset riktas dit det behövs och gör nytta.” 

Kommun Cs belysningsprogram nämner avskärmning, mörka zoner, ljusmängd och 

arbetsprocesser. 

Kommun Ds belysningsprogram tar upp alla arbetssätt utom färgtemperatur, om 

ytmaterial säger programmet: “Här handlar det om att undvika blanka material som kan 

reflektera ljuset på ett oönskat sätt.”  

För en överblick över vilka subkategorier som nämndes se tabell 4. För att se vad som 

sades om subkategorierna se bilaga 2.  

Tabell 4.  Subkategorier som nämns är representerade som x i tabellen. 

1 = Avskärmade armaturer. 2 = Riktning på armaturer. 3 = Färgtemperatur / Spektralfördelning/ 

färgat ljus. 4 = Mörkerzoner. 5 = Styrning. 6 = Ytmaterial. 7 = Ljusmängd. 8 = Arbetsprocesser. 

Subkategori 1 2 3 4 5 6 7 8 

Program A x x  x x  x x 

Person A x x x x x  x  

Program B  x x    x  

Person B x  x x x  x x 

Program C x   x   x x 

Person C  x x x x x  x x 

Program D x x  x x x x x 

Person D  x x x     

 

4.1.3 Empiri - Vilka brister finns i kommunernas arbete med 
ljusföroreningar och hur kan de åtgärdas? 
Person A nämner brister i alla kategorier utom arbetsprocesser. Bland annat nämns 

tidsbrist och brist på personal men också brist på möjlighet att påverka. “Vi kan ju inte 

vara med när de sätter upp till exempel fotbollsplaner, fritidsgårdar dagis alltså vi kan 

ju inte vara med.” Säger person A. Senare i intervjun säger person A så här: “om det 

fanns en lag bakom det här med ljusföroreningar så skulle det vara lättare för oss 

kommuner att peka på den”.  
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Person B uttryckte sig så här om kunskapsläget: “Nej jag tror folk inte känner till så 

mycket om det här med ljusföroreningar, Det tror jag inte”. Person B sade också att de 

ljusföroreningar som prioriterades minst var i redan upplysta miljöer vilket är en brist i 

prioriteringar. I belysningsprogram B kunde även vissa brister identifieras till exempel 

förespråkas armaturer med opal ytterskärm. Person B nämner även att programmet är 

åtta till tio år gammalt och då var inte ljusföroreningar en stor fråga. 

 

Person C nämnde brist på kunskap, brist på möjlighet att påverka och brist i 

prioriteringar. “Men samtidigt så har vi reflektionen ifrån ytmaterialet som vi kör bil 

på och då. Är det en ljusförening? Ja, det är det ju. Den släpper iväg ljus åt fel håll, 

men vi kan inte begränsa dem.” Säger person C om möjligheterna att påverka 

reflekterat ljus. Som en lösning anser person C att belysning borde regleras. “Reglera 

med att man inte får lov att skicka fotoner utanför ens eget område så att det där är din 

fastighetsgräns går, där ska du inte kunna, du ska inte kunna titta in i ljuskällan, Så 

enkelt är det.” 

 

Person D nämner alla kategorier utom tidsbrist och brist på personal. Personen säger att 

dom inte gör vanliga projekteringar utan att dom går på feeling och det är person D som 

gör projekteringarna själv. Då person D gör projekteringen förhåller hen sig till tidigare 

installationer som finns belägna i kommunen för att belysningen skall vara enhetlig. På 

frågan hur använder kommunen sitt belysningsprogram svarar person D: ”Inte alls.” 

För en överblick över vilka subkategorier som nämndes se tabell 5. För att se vad som 

sades om subkategorierna se bilaga 2.  
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Tabell 5.  Subkategorier som nämns är representerade som x i tabellen. 

1 = Tidsbrist. 2 = Brist på kunskap. 3 = Brist på personal. 4 = Brist på möjlighet att påverka. 5 = 

Brist på engagemang. 6 = Brist i prioriteringar. 7 = Brist på arbetsprocesser 

Subkategorier 1 2 3 4 5 6 7 

Program A        

Person A x x x x x x  

Program B      x x 

Person B x x x   x x 

Program C        

Person C   x  x  x  

Program D      x  

Person D  x  x x x x 

 

 

4.2 Analys av empiri 

4.2.1 Analys av empiri - Vilka aspekter av ljusförorening fokuserar 
kommunerna på? 
Kommun A Fokuserar på biologisk mångfald enligt person A. Det ligger väl i linje med 

kommunens belysningsprogram men här tas även människors hälsa och välbefinnande 

upp som en hög prioritet. De andra aspekterna nämns inte av personen. 

Enligt person B är kommun Bs fokus biologisk mångfald trots att hen även nämner 

andra aspekter av ljusföroreningar. Programmet å andra sidan lägger fokus på 

människors hälsa och välbefinnande. Även om miljön också prioriteras högt enligt 

programmet står där inget om biologisk mångfald. Programmet motsäger alltså vad 

person B hävdar. Person B säger också att kommunens belysningsprogram är åtta till 

tio år gammalt vilket kan förklara varför programmet ger en annan bild av kommunens 

fokus. 

Kommun C fokuserar på människors hälsa och välbefinnande. Trots att person C även 

nämnde biologisk mångfald är det tydligt att det är människors hälsa och välbefinnande 

som är högst prioriterat. Det är svårare att urskilja ett tydligt fokus i programmet då det 

talar om alla aspekter av ljusföroreningar förutom biologisk mångfald utan någon tydlig 

rangordning mellan dem. Därför är det troligt att Kommun Cs fokus ändå är människors 

hälsa och välbefinnande.  
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Kommun D fokuserar på människors hälsa och välbefinnande enligt person D. 

Programmet uppger inget tydligt fokus men alla aspekter av ljusföroreningar tas upp. 

Person D säger dock i intervjun att programmet inte används överhuvudtaget vilket gör 

att programmet inte heller kan användas för att besvara någon av frågeställningarna för 

kommun D. Dock görs alla belysningsprojekteringar inom kommunen enligt person D 

av kommunalt anställd personal som jobbar med belysningsfrågor. Det minskar också 

behovet av ett belysningsprogram jämfört med de kommuner som använder sig av 

externa konsulter i vissa projekt.  

4.2.2 Analys av empiri - Hur arbetar kommunerna med 
ljusföroreningar? 
Person A pratade om alla arbetsmetoder utom ytmaterial vilket också stämde väl 

överens med programmet förutom att programmet inte talade om färgtemperaturer. 

Person A uttryckte att ljusnivåerna var det främsta arbetssättet för att minska 

ljusföroreningarna. Kommun A ska enligt person A börja kräva bygglov för 

fasadbelysningar. Dessutom så strävar dom efter att fortlöpande uppdatera sina 

anläggningar med modern teknik. 

Person B nämnde alla arbetssätt utom ytmaterial. Det viktigaste enligt person B är att 

tänka på att det ska vara mörkt på landsbygden vilket innebär att kommunen främst 

arbetar med mörka zoner. Program B tog endast upp tre arbetsmetoder Riktning, 

färgtemperatur och ljusmängd och inte alls mörka zoner vilket kan bero på att 

kommunens fokus ändrats sedan programmet sist uppdaterats. 

Person C tar upp alla arbetssätt även ytmaterial, dock menar hen att det är något som 

inte kan påverkas. Därför dras slutsatsen att det inte är ett sätt för kommunen att 

motverka ljusföroreningar. Enligt person C fokuserar kommunen på att hitta armaturer 

med lägre färgtemperatur och lägre färgåtergivning för att minska konsekvenserna av 

ljusföroreningar. Programmet identifierar inte någon arbetsmetod som viktigare än 

någon annan men fyra arbetsmetoder nämns. Avskärmning, mörkerzoner, ljusmängd 

och arbetsprocesser. 

Program D tar upp alla arbetssätt utom färgtemperatur men det går inte att urskilja något 

arbetssätt som är viktigare än det andra. Person D talar bara om tre arbetssätt: riktning, 

färgtemperatur, och mörka zoner. Skillnaden kan återigen bero på att arbetssätten 

ändrats sedan programmet slutat användas. 

4.2.3 Analys av empiri - Vilka brister finns i kommunernas arbete med 
ljusföroreningar och hur kan de åtgärdas? 
Person A nämner brister i alla kategorier utom arbetsprocesser. Brist på kunskap menar 

person A är en stor brist och föreslår att det borde forskas mer i ämnet men också att 

forskningen borde göras mer lättillgänglig och lättförståelig. Person A menar också att 

det finns brister i möjligheten att påverka och att det skulle vara lättare att påverka om 

det fanns en lag om ljusföroreningar att hänvisa till. Person A säger också att 

kommunens belysningsprogram på 90 sidor är för långt så att ingen läser det, 

kommunen funderar på att göra ett nytt kortare program. Kommunens program nämner 

inget om brister i arbetet med ljusföroreningar. 

Person B pratar om tidsbrist, brist i prioriteringar och brist på kunskap. Hen menar att 

kommunen försöker åtgärda bristen på kunskap hos gemene man genom att förklara för 
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kommunens invånare att tillgänglighet inte har högst prioritering överallt eller i alla 

situationer. Kommun Bs belysningsprogram innehöll brister i prioriteringar, det vill 

säga föreslog lösningar som är dåliga ur ett ljusföroreningsperspektiv. Det kan bero på 

att programmet inte har uppdaterats. Person B menar att ljusföroreningar inte hade en 

hög prioritet på den tiden när programmet utformades. 

Person C talade om tidsbrist, brist på kunskap, brist på möjlighet att påverka och brist i 

prioriteringar. Person C föreslog att en lag som reglerar att man inte får skicka ut fotoner 

utanför sin egen tomt om det inte rör sig om reflektioner från belysta ytor. I kommun 

C.s belysningsprogram kunde inga brister i kommunens arbete med ljusföroreningar 

identifieras. 

Person D pratar om brister i alla kategorier förutom tidsbrist och brist på personal. Hen 

säger bland annat att det skulle behöva tydligare regelverk för hur belysning får 

projekteras i och utanför kommunens fastigheter. Några brister i kommunens arbete 

med ljusföroreningar kunde inte identifieras i kommun D:s belysningsprogram.
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5 Diskussion  

5.1 Resultatdiskussion 
Frågeställningarna kunde på det stora hela besvaras på ett meningsfullt sätt. Därmed 

uppnåddes studiens mål att ta reda på vilken typ av ljusförorening kommunerna arbetar 

med och hur de arbetar med dem, vilka brister det finns i arbetet samt hur de kan 

åtgärdas. Då syftet var att samla in den kunskap och erfarenheter som finns i 

kommunerna snarare än att få fram generaliserbara svar på frågeställningarna 

uppnåddes även syftet.  

De fyra kommuner som medverkat i studien är inte representativa för alla sveriges 

kommuner. Exempelvis ligger alla kommuner i södra Sverige. Kommuner i norra 

Sverige har annorlunda klimat, annorlunda flora och fauna, ljusare somrar och mörkare 

vintrar. Dessutom har alla kommuner olika sätt att arbeta med belysning i kommunen. 

Det innebär att resultaten i studien inte går att applicera direkt på andra kommuner. 

Trots det kan även kommuner som inte undersökts använda sig av rapporten för att 

förbättra det egna arbetet med ljusföroreningar. Genom att jämföra den egna kommunen 

med de undersökta kommunerna kan till exempel liknande brister identifieras och 

åtgärdas på liknande sätt. 

5.1.1 Resultatdiskussion - Vilka aspekter av ljusförorening fokuserar 
kommunerna på? 
Den första frågeställningen kunde besvaras tydligt. Kommun A och B fokuserar på 

biologisk mångfald. Medan kommun C och D fokuserar på människors hälsa och 

välbefinnande. Både hotet mot den biologiska mångfalden och människans hälsa och 

välbefinnande är allvarliga problem (Cao et al., 2023; Jägerbrand, 2018). Energi 

nämndes av alla men är inte den aspekt av ljusföroreningar någon kommun prioriterar 

högst trots att ljusföroreningar också är slöseri med energi (IDA, n.d.). En orsak till att 

energi prioriteras lägre i ljusföroreningssammanhang kan vara att den LED belysning 

som används i moderna armaturer är såpass effektiv i jämförelse med många 

konventionella ljuskällor (Davidovic & Kostic, 2022). Person D uttryckte att det låga 

priset på energi i kombination med den energieffektiva LED belysningen kan ha 

bidragit till att energiförbrukningen de senaste åren prioriterats lägre (se bilaga 2). 

Synlig stjärnhimmel var den aspekt som prioriterades lägst. Kanske uppfattas den 

synliga stjärnhimlen som oviktig i jämförelse med till exempel säkerhets eller 

trygghetsfrågor. Ett sätt för att höja den synliga stjärnhimlens prioritet kan vara att 

påvisa dess kulturella betydelse samt potential för turismen i ett område (Sosa, 2019). 

5.1.2 Resultatdiskussion - Hur arbetar kommunerna med 
ljusföroreningar? 

Den andra frågeställningen gick också att besvara tydligt. Alla kommuner nämnde 
färgtemperatur och mörkerzoner som arbetssätt. Utöver dessa arbetssätt nämnde 
kommun D riktning medans kommun A,B och C även använde avskärmning, riktning, 
ljusmängd, styrning och arbetsprocesser. Dessa är alla viktiga metoder för att minska 
ljusföroreningarna (Jägerbrand, 2018). Det är värt att notera att de arbetssätt som 
används av de flesta kommunerna också är arbetssätt som påverkar för det fokus som 
valts av kommunerna. Färgtemperatur påverkar människans hälsa och välbefinnande 
och biologisk mångfald genom dess påverkan på den biologiska klockan (Cao et al., 
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2023). Medan mörkerzoner påverkar den biologiska mångfalden genom att trygga olika 
organismers habitat (Jägerbrand, 2018).  

Ingen av de tillfrågade arbetade med ytmaterial, trots att de har stor påverkan på 
mängden ljusföroreningar (Aubé, 2015). Enligt person C riktas en stor del av all 
utomhusbelysning mot en ljus vägbeläggning som i sin tur reflekterar ljuset upp i 
atmosfären vilket bidrar till ökade ljusföroreningar dock menar person C att hen inte 
kan påverka valet av vägbeläggningsmaterial.  

5.1.3 Resultatdiskussion - Vilka brister finns i kommunernas arbete 
med ljusföroreningar och hur kan de åtgärdas? 

Den tredje frågeställningen kunde även den delvis besvaras tydligt. Det gick att hitta 
brister i alla kommuner. Det gick även att ge förslag på åtgärder kommunerna kunde 
utföra för att förbättra arbetet med ljusföroreningar. Alla de intervjuade nämner brist på 
kunskap. Brister i prioriteringar identifierades även i samtliga intervjuer. Brist på 
möjlighet att påverka nämns som en brist av tre kommuner: A, C och D. 

De medverkande upplever att det inte finns tillräcklig kunskap i branschen, från 
försäljare och projektörer till slutkunder. Det behövs mer forskning på området men 
utöver det måste forskningen också bli mer lättillgänglig både för de som arbetar i 
belysningsbranschen och gemene man enligt person A. Samtidigt arbetar kommunerna 
inte aktivt med att sprida kunskap om ljusföroreningar. Några kommuner har informerat 
allmänheten i vissa enskilda projekt. Kommunerna bör arbeta mera med att informera 
såväl branschen som invånare i kommunen men även den egna personalen om 
ljusföroreningar och deras konsekvenser. En ökad kunskap behövs om problemen med 
ljusföroreningar skall gå att åtgärda (Fraenkel & Tastare, 2020). 

De intervjuade upplever att de inte kan påverka belysningen i kommunen så mycket 
som de skulle vilja. Många medverkande menar att deras möjlighet att påverka hur 
belysning projekteras av privata aktörer är väldigt liten. Även på skolgårdar 
fotbollsplaner och så vidare projekteras belysningen ofta av en extern part. 
Kommunerna kan kräva bygglov för ljusanordningar som påverkar omgivningen 
(Boverket, 2017). Även om vissa kommuner kräver eller tänker börja kräva bygglov 
för till exempel fasader bör denna möjlighet att påverka utnyttjas mer. De medverkande 
påpekar att en lag om ljusföroreningar skulle ge kommunerna en grund för att reglera 
dem bättre vilket understöds av annan forskning (Fraenkel & Tastare, 2020). 
Kommunerna bör även aktivt använda sig av belysningsprogrammen för att styra 
projekteringen i kommunen. Då belysningsprogrammen ska fungera som underlag både 
för detaljplanen och projekteringen (Boverket, 2022b) är det viktigt att programmen 
används samt att de innehåller uppdaterad information. Programmen bör tydliggöra att 
minskade ljusföroreningar är ett mål samt informera om hur målet konkret uppnås. 
Belysningsprogrammen bör även användas som en informationskanal för att minska 
kunskapsbristen. 

Studien visar även att det finns brister i prioriteringar i samtliga kommuner. Trygghet 
och trafiksäkerhet prioriteras till exempel ofta högre än ljusföroreningar enligt de 
intervjuade. Det finns utsatta områden med hög kriminalitet där trygghet prioriteras 
högre än ljusföroreningar. Person A säger att man i dessa områden inte vill sänka 
ljusnivån även om en högre ljusnivå inte nödvändigtvis leder till en tryggare miljö 
(Lind, 2021c). Kommunerna bör noggrannare se över ifall det går att projektera 
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belysningen på ett sådant sätt att ljusföroreningarna minskar samtidigt som behovet av 
trygghet och trafiksäkerhet uppfylls. 

5.2 Metoddiskussion 
Metoderna som använts har varit av rätt karaktär för studien i fråga. Med hjälp av 

dokumentanalysen och intervjuerna så har frågeställningarna fått svar och slutsatser har 

kunnat fastställas. Andra metoder kunde ha använts för att besvara frågeställningarna. 

Exempelvis en fallstudie med observationer hade kunnat ersätta eller komplettera de 

valda metoderna för att se hur arbetet ser ut i praktiken (Säfsten & Gustavsson, 2019). 

Dessa metoder uteslöts av praktiska skäl då de blivit alltför resurskrävande i både tid 

och resekostnader. Avgränsningarna har varit relevanta för att kunna genomföra studien 

på ett meningsfullt sätt. I avgränsningarna så nämns kriterier på medverkande 

kommuner och personer. Det nämns även att studien arbetar med ett fåtal utvalda 

kommuner av alla Sveriges 290 kommuner.  

5.2.1 Dokumentanalys 
Det är i belysningsprogrammet som kommunen beskriver hur arbetet med 

ljusföroreningar skall gå till då det är underlaget för både projektering och 

detaljplaneringen (Boverket, 2022b). Det är kommunen själv eller en konsult som 

arbetar för kommunen som tar fram belysningsprogrammet. Därmed var validiteten i 

teorin hög för dokumentanalysen (Säfsten & Gustavsson, 2019). I praktiken var det 

ändå lägre validitet på dokumentanalysen då belysningsprogrammen saknar den 

formella statusen som till exempel en detaljplan har. Verkligheten kan alltså vara en 

annan än vad programmet påvisar. Dokumentanalysen hade hög reliabilitet förutsatt att 

dataanalysen utfördes strukturerat (Säfsten & Gustavsson, 2019). Det framkom dock 

under intervjuerna att programmen för kommun B och C var föråldrade. Kommun A 

tänkte uppdatera till ett kortare mer översiktligt program och kommun D använde sig 

inte av sitt program alls. Programmen varierar även i kvalitet och i detaljnivå. Det 

innebär att resultaten från dokumentanalysen inte var lika pålitliga för alla kommuner 

vilket i sin tur sänkte reliabiliteten i hela studien (Säfsten & Gustavsson, 2019). 

Programmen användes ändå för att utveckla frågorna och som jämförelse med 

intervjusvaren.  

5.2.2 Intervjuer 
Intervjusvaren gav ändå tillräckligt mycket relevant data för att besvara 

frågeställningarna. Intervjuerna kunde ge en mer djupgående och nyanserad bild av hur 

arbetet  såg ut i praktiken (Säfsten & Gustavsson, 2019). Viktigt för validiteten var att 

intervjua personer som var kunniga i belysningsfrågor eller hade kompetens inom 

belysning. Att bara intervjua personal som arbetar med belysning kommunalt gav 

relevanta svar på frågorna för respektive kommun. De medverkande förstod ämnet och 

bidrog med såväl kunskap som reflektioner kring ljusföroreningar. Då intervjuer alltid 

är ett samspel mellan intervjuaren och den intervjuade var reliabiliteten inte lika hög 

som i dokumentstudien. Intervjusvar kan påverkas av olika nyanser i samtalen från dag 

till dag (Säfsten & Gustavsson, 2019). Intervjuerna var ändå den bästa metoden för att 

uppnå studiens syfte att ta tillvara den kunskap som finns ute i kommunerna (Säfsten & 

Gustavsson, 2019). Intervjufrågorna kunde ha utvecklats mer. Även om test intervjuer 

gjordes för att säkerställa att frågorna verkligen besvarade frågeställningen, tolkades 

frågorna olika av intervjupersonerna. Det i sin tur gjorde att intervjusvaren ibland inte 

besvarade frågeställningen riktigt så tydligt som önskat. Att intervjua någon är en konst 
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i sig (Säfsten & Gustavsson, 2019), och författarna i den här studien har inte tidigare 

arbetat med intervjuer. En mer erfaren intervjuare hade varit att föredra.  

5.2.3 Validitet och reliabilitet 
Genom att använda fler metoder, så kallad triangulering, för insamling av data så var 

det tänkt att studien skulle få en högre reliabilitet än om bara en metod använts. På 

grund av att programmen inte användes likvärdigt i alla kommuner blev reliabiliteten 

ändå inte lika hög som tänkt. Den interna validiteten är hög då de intervjuade hade svar 

på alla frågor och är kunniga i ämnet samt i kommunernas arbetsmetoder. Den externa 

validiteten är dock lägre då det är få medverkande kommuner. 
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6 Slutsatser och förslag till vidare forskning 
Studien undersökte hur kommuner arbetar med ljusföroreningar, vilket fokus de har, 

vilka arbetsmetoder de använder, vilka brister som finns med arbetet och hur dessa kan 

åtgärdas. Kommunernas arbete med ljusföroreningar ser väldigt olika ut, från vald 

prioritering och arbetssätt till problematik och lösningar. Även om olikheterna är många 

kan vissa generella slutsatser dras.  

6.1 Sammanfattning av de viktigaste slutsatserna 

6.1.1 Vilka aspekter av ljusföroreningar fokuserar kommunerna på?  
Kommunerna fokuserar på människors hälsa och biologisk mångfald i första hand men 

de nämner även energiförbrukning, dock inte som högsta prioritet. Synlig stjärnhimmel 

är det som alla kommuner prioriterar lägst. 

6.1.2 Hur arbetar kommunerna med ljusföroreningar?  
Alla kommuner använder sig av färgtemperatur och mörkerzoner som arbetssätt. 

Utöver det använder sig de flesta kommunerna även av avskärmning, riktning, 

ljusmängd, styrning och arbetsprocesser. Men ingen av de medverkande sade sig arbeta 

med ytmaterial trots att ytmaterialen har stor påverkan på ljusföroreningarna.  

6.1.3 Vilka brister finns i kommunernas arbete med ljusföroreningar 
och hur kan de åtgärdas? 
Den största bristen är att det saknas kunskap såväl inom branschen som hos gemene 

man. Många medverkande säger också att det finns för lite möjlighet att påverka och 

att andra aspekter av belysningen prioriteras högre än ljusföroreningar. 

Kunskapsbristen kan lösas genom att kommunerna mer aktivt sprider information om 

ljusföroreningar och dess påverkan. Bristen på möjlighet att påverka kan lösas om 

kommunerna har uppdaterade program som de aktivt använder. Kommunerna bör 

dessutom även kräva bygglov i större utsträckning än i nuläget. En lag om 

ljusföroreningar skulle också öka möjligheten att påverka. Vissa brister i prioriteringar 

var artificiella, till exempel utesluter inte trygghet som högsta prioritet att belysningen  

projekteras på ett sätt som är bra även ur ett ljusföroreningsperspektiv. Kommunerna 

bör alltid se över om prioriteringar av olika slag verkligen ställer olika krav på 

belysningen. Om lösningar finns som minskar ljusföroreningar utan att för den skull 

påverka andra prioriteringar som till exempel trafiksäkerhet eller trygghet skall dessa 

användas. 

6.2 Samhällsnytta 
Studien har producerat en helhetsbild av kommunens arbete och brister med förslag på 

lösningar.  De kommuner som undersökts kan dra nytta av studien för att förbättra sitt 

arbete med ljusföroreningar. Även kommuner som inte undersökts kan använda sig av 

studien för att förbättra sitt arbete med ljusföroreningar. Studien kan bidra med att 

sprida kunskapen om ljusföroreningar ytterligare. Materialet skulle till exempel kunna 

användas för att informera allmänheten om fenomenet, konsekvenserna av det och 

arbetet med det.  
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6.3 Vidare forskning 
Det bör undersökas hur kommuner till fullo kan använda alla sina verktyg för att 

förbättra arbetet med ljusföroreningar. Hur belysningsprogram konkret kan användas 

borde även undersökas då många av de tillfrågade kommunerna hade antingen 

föråldrade program eller inte använde dem alls. Då belysningsprogram är till för att 

säkerställa syfte och mål med stadens ljus på ett övergripande sätt är det viktigt att de 

också används i praktiken. 

Det bör även undersökas hur kommunernas andra dokument så som detaljplaner och 

tekniska handböcker kan användas för att begränsa ljusföroreningar då även dessa 

dokument kan påverka ljuset i kommunen. 

En framtida studie kan fokusera på personer som arbetar med utomhusbelysning i den 

privata sektorn då mycket av kommunens ljus finns i privat ägo och projekteras av 

privata företag.  
 

Undersökningar bör även göras på hur en eventuell lag om ljusföroreningar skulle 

kunna se ut i Sverige.  
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Intervjumanus 

Introduktion 
Presentera oss själva och arbetet. Varför vi valt er, vad vi undersöker, exjobb, osv 

Inledande frågor 
Kan du kort beskriva vem du är och vad du arbetar med? 

Hur länge har du arbetat med belysning eller relaterade områden? 

Beskriv lite kort hur en projektering inom kommunen ser ut? 

Hur definierar du ljusföroreningar. 

Frågeställning 1. Vilka aspekter av ljusförorening fokuserar kommunerna 
på? 

Vilka aspekter av ljusföroreningar fokuserar kommunen på? 

Finns det fler? 

Kan du räkna upp några konsekvenser av ljusföroreningar som du anser vara allvarliga?  

Varför är det så allvarligt? 

Kan du räkna upp några konsekvenser av ljusföroreningar som du anser inte är så allvarliga?  

Varför är inte det så allvarligt? 

Vilken typ av ljusförorening prioriterar ni högst? 

Varför? 

Vilken typ av ljusförorening prioriterar ni lägst? 

Varför? 
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Frågeställning 2. Hur arbetar kommunerna med ljusföroreningar? 

Hur ser en typisk belysningsprojektering ut hos er? Vilka är involverade vem gör vad?  

Hur arbetar kommunen med ljusföroreningar?  

Har ni mörka zoner eller mörka korridorer i kommunen?  

Har kommunen personal anställd som har dessa frågor på sitt bord? 

Hur ser ni till att externa ljusdesigners eller konsulter har ljusföroreningar i åtanke i 
projekteringen?  

Ni har ett belysningsprogram hur jobbar ni med det i praktiken? 

Kräver ni bygglov för ljusanordningar? 

Har ni blivit nöjda med det ni fått/installerat ? Lever det upp till era förväntningar? 

Vilka tekniker använder ni er av för att förminska ljusföroreningar? 

Vilka krav ställer ni på armaturer i det publika utrymmet? 

Använder ni er av styrning för att förminska ljusföroreningar? 

Hur utvärderar ni om en färdig byggd/installerad belysningslösning är bra ur ett 
ljusföroreningsperspektiv? 

Hur går ni till väga  om ni inte är nöjda vid en färdig nyprojektering? 

Hur gör ni för att uppdatera befintliga anläggningar? 

Bilaga 1

2



Frågeställning 3. Vilka brister finns i kommunernas arbete med 
ljusföroreningar idag och hur kan de åtgärdas?  

Vilka brister finns i kommunens arbete med ljusföroreningar idag? 

Hur kan man åtgärda dem? 

Tycker du att lagstiftningen gällande ljusföroreningar är tillräcklig? 

Hur skulle lagstiftning om ljusförorening kunna se ut? 

Tycker du att problemen med ljusföroreningar tas på tillräckligt allvar?  

Tycker du kommunen tar ljusföroreningar på tillräckligt allvar? 

Tycker du att det finns tillräcklig kunskap om ljusföroreningar? 

Arbetar ni aktivt för att sprida kunskap om ljusföroreningar? 

Hur tror ni att man i framtiden kommer att arbeta med ljusföroreningar. 

Varför tror du det 
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Stycket besvarar frågeställning 1. Citaten som valts ut är de mest relevanta för varje  under kategori för alla citat se bilaga 1-5 och 7-10. 

Frågeställning 3 Program A Person A Program B Person B Program C Person C Program D Person D 

Energi 

1 

Ja, men vi har ju liksom 

projekt som som är att 

till exempel byta ut 

natrium eller 

energieffektivisera. 

Inte minst ur energisynpunkt 

är det viktigt att antalet 

ljuspunkter begränsas. 

Viktiga aspekter för 

stadens ljus är design, 

ljuskvalitet, energi och 

drift. 

bara för några år sen så 

kostade ju inte strömmen 

någonting och så hade vi 

LED så det var inte så 

mycket att bry sig om med 

energiförbrukningen. men, 

nu har man ju börjat prata 

om det också 

Människors hälsa och 

välbefinnande 

2 

Biologiskt ljus tar hänsyn 

till behovet av mörker 

under natten 

och minimerar risken för 

störningar på människors 

hälsa och 

välbefinnande och på 

livsförutsättningar för djur 

och växter. 

 Nacka kommun ska sträva 

efter att investera i bästa 

möjliga ljusteknik 

avseende energieffektiva 

ljuskällor och styrsystem, 

utan att ge avkall på ljusets 

kvalitet där människor 

vistas. 

Borås Stads miljömål 

verkar för att skapa ett 

hållbart samhälle med 

hänsyn till människors 

hälsa och till miljön. 

 Jag får ut såhär samtal 

från människor också 

mycket som tycker att 

det är störande med 

belysning som lyser in i 

fastigheter och 

bostäder... Det känns 

som att det är väldigt 

okontrollerat på något 

vis, hur det ljuset liksom 

få sprida ut sig. 

Vid all nybyggnation och vid 

all upprustning av befintliga 

ljusanläggningar skall 

bländande belysning 

undvikas och ljuset vara 

jämnt fördelat. 

Det vi Prioriterar det är 

bländning. 

Gatans ljus ska 

inkräkta så lite som möjligt 

på bostadsfönster, främst 

sovrum. 

För människor ska se.. 

vara trygga och ja, det vill 

säga trygghet, 

tillgänglighet, 

trafiksäkerhet, trivsel då 

mina 4 Teman 

Biologisk mångfalld 

3 

Belysning innebär en risk 

för störning på djurs och 

växters 

naturliga livsmiljöer och 

på den biologiska 

mångfalden. 

För att 

utomhusbelysningen ska 

stödja målet om ekologisk 

hållbarhet kan dess 

miljöpåverkan inte 

behandlas som en 

separat fråga utan behöver 

beaktas ur ett brett 

perspektiv 

som tar hänsyn till 

kommunens andra 

åtgärder för att minska 

kommunens negativa 

klimatpåverkan. 

 Ja, jag tycker att det 

första vi jobbar med nu 

som kommer upp 

väldigt mycket. Det är 

fladdermöss som mår 

dåligt av 

ljusföroreningar och 

ljus på fel ställen. 

De senaste åren så det 

har blivit stort just med 

ekologi. 

Vi har ju ,jag var ute igår, 

till exempel vi gjorde 

mätningar runt om 

kalkbrottet där vi har en 

unik sammansättning av, 

Unik biotopp där vi hittat 

grejer som inte finns någon 

annanstans i Skåne, och 

skulle vi börja lysa ner där 

så skulle vi förmodligen ta 

död på det. 

I områden där exempelvis 

fladdermöss och 

nattfåglar kan störas, bör 

behovet av 

belysningsanläggningar 

noga övervägas och 

utredas. Även 

belysning som slår ned i 

vatten kan påverka fiskar 

under lekperioder. 

Det är väl självklart tråkigt 

att vissa djurarter inte mår 

bra av det och så vidare 

och det här med att vi 

utrotar djur och människor 

med skrämmande tempo 

och så vidare, så att det 

behöver vi väl försöka 

motverka. Samtidigt ur ett 

större lite mer långsiktigt 

perspektiv, så dör ju de 

flesta djurarter ut förr eller 

senare så det beror ju lite 

på vilken inställning man 

antar där. 

Synlig stjärnhimmel 

4 

Vi har egentligen inget 

så här uttalat så att vi 

jobbar med det för det är 

så nytt. Från början så 

tänkte man ju bara på det 

här med natthimlen och 

stjärnor och så där. 

Även inom stadens gränser 

måste man kunna få se ljuset 

från en stjärnbeströdd 

himmel! 

. För att behålla den vackra 

vy som staden 

erbjuder är det kvällstid 

viktigt att ljuset 

koncentreras 

till de ytor som det är 

avsett för och inte 

hur noga det är att vi 

faktiskt kan se stjärnorna i 

stan? det vete fan 

egentligen. Då får man väl 

bosätta sig på landet då. 
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sprids upp mot himlen, 

vilket skapar 

himmelströljus 

(ljusföroreningar). 

Stycket besvarar frågeställning 2. Citat som berör teknik och gestaltningsprinciper har valts ut. Citaten som valts ut är de mest relevanta för varje  under kategori för alla citat se bilaga 2-5 och 7-10. 

Frågeställning 2 Program A Person A Program B Person B Program C Person C Program D Person D 

Avskärmade armatur 

1 

Armaturerna ska vara 

avbländade och ha plant 

ljus, uppdragna 

ljuskällor och horisontella 

ljusöppningar. 

Avskärmning... vi vill 

inte ha någonting 

uppåt, inget ljus uppåt. 

Så tar vi till exempel 

en glob så ska vi 

försöka byta ut den så 

att vi skärmar av 

toppen så det bara 

kommer ljus neråt 

Hade nåt projekt vid en 

damm där vi ville ha 

liksom ljuset fick ju bli 

ganska. Ja men 

avskärmat på något vis, 

men. Det blir lite från 

fall. 

Den högt placerade 

belysningen måste vara väl 

avskärmad för att inte sprida 

ljuset för mycket vid sidan 

om det som är tänkt skall 

belysas. 

Planglaset innebär att 

armaturen är helt avbländad 

för att undvika oönskad 

ljusspridning 

Vi har en kravspecifikation 

på hur mycket ljus i vilka 

vinklar en  armatur får lov 

att släppa ut ljus. 

Bländskydd kan 

behöva användas så att 

belysningen inte bländar 

eller 

stör bostäder. 

Riktning på armaturer 

2 

Strålkastare riktas så att de 

inte bländar. 

Och sen är jag ju lite 

emot ljus som riktas 

uppåt, det försöker jag 

ta bort. 

Väl utformade ljusmiljöer 

är oftast 

energieffektiva, 

då moderna ljuskällor 

används, ljusnivån 

anpassas och ljuset 

riktas dit det behövs och 

gör nytta. 

Vi använder bländskydd på 

alla våra strålkastare som 

inte får vinklas upp mer än 

45 grader. 

rikta ljuset dit det 

behövs. 

Ja trädbelysning 

fasadbelysningen men 

underifrån. 

Färgtemperatur / 

spektralfördelning / 

färgat ljus. 

3 

Då har vi en armatur 

som har 2 olika 

kelvintal som.. ett ska 

användas på sommaren 

och ett på vintern. 

3000 och 1800 

All stolp- och 

linbelysning ska ha vitt 

ljus och Ra>80. 

Färgtemperatur varmvit-

vit 2700-3000K. 

Från början kanske vi 

om vi gjorde större 

armatur byten så var det 

liksom matematisk att 

man bytte till fyratusen 

kelvin. Men nu kanske 

vi har lite varmare ljus. 

Så vårt fokus just nu är att 

hitta tillverkare som kan öka 

effektiviteten i 

tvåtusentvåhundra kelvin 

med led. Utan förhöjd 

färgåtergivning så att vi har 

ju försökt att hitta led som 

bara har ett RA på 25- 30 

någonting. Men det är ingen 

som klarar av att tillverka 

det. 

traditionellt så har vi legat 

på fyratusen kelvingrader, 

men vi kanske tänker. Nej, 

men tänker oss neråt, sen 

tror jag inte att vi kommer 

att landa i 

tvåtusentvåhundra 

kelvingrader överallt i alla 

fall, 

Mörkerzoner 

4 

Nacka kommun ska 

belysningen planeras för 

att bevara och 

utveckla större 

sammanhängande mörka 

naturområden som 

ger naturliga 

livsförutsättningar för 

djurlivet. Analyser av 

ljusets påverkan på 

djurlivet ska ligga till 

grund för beslut om 

belysning i känsliga 

områden. 

Däremot så har vi ju 

alla de här 

naturreservaten vi har. 

Jag tror att det är 7 

eller 8 naturreservat 

och de försöker ju 

verkligen jobba med. 

Det ska vara mörkt 

där. Ja och 

grönområden så tar vi 

alltid en till tänkare.. 

behövs det här? 

Men jag tycker att det är 

jätte viktigt på 

landsbygden eller i redan 

mörka miljöer. Jag 

tycker det är jätteviktigt 

att man tänker till innan 

man sätter upp belysning 

och ska man absolut ha 

belysning kanske den 

ska vara närvarostyrd 

eller styrd på vissa tider 

på dygnet och så vidare. 

Generellt sett ska det 

skånska åkerlandskapet få 

vara mörkt för att man 

ska uppleva skillnaden 

mellan tätort och landsbygd. 

Om man tittar på den just  

då befintliga belysningen så 

står det ganska tydligt var 

det ska vara mörkt 

någonstans, att det längs 

havet och längs 

vattendragen, kalkbrottet 

och vissa andra 

naturvårdsområden och sen 

är det väl landsbygden, Där 

finns det ingen anledning av 

belysning då. Så vi är 

restriktiva i de områdena 

som ska vara skyddade. 

planera för mörker och 

definiera vilken 

typ av platser som ska få 

vila i mörker. 

Att man bör ju titta på 

kanske just det här med 

mörka Korridorer och säga 

att här ljussätter vi inte. 

Styrning 

5 

Genom 

styrning kan ljusmiljön 

anpassas efter behoven vid 

den specifika 

tidpunkten. 

Vi ska byta många 

armaturer och då ser vi 

över behovet i stora 

hela områden och 

jobbar med 

Kanske den ska vara 

närvarostyrd eller styrd 

på vissa tider på dygnet 

och så vidare. 

Vi tittar på ett större 

styrsystem för alla 

armaturerna för att kunna 

minska intensiteten vid 

I samma resonemang blir 

styrning 

och ljusreglering åtgärder 

att använda för att minska 
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 nattsänkning här till att 

börja med eftersom vi 

inte riktigt har det här 

med de här stora 

styrsystemen 

övergripande utan vi 

kör nattsänkning för 

armaturerna. 

behov. Eller rättare sagt vid 

mindre behov av belysning. 

 

anläggningens biologiska 

inverkan. 

Ytmaterial 

6 

      Här handlar 

det om att undvika blanka 

material som kan 

reflektera 

ljuset på ett oönskat sätt. 

 

Ljusmängd 

7 

Styrning innebär också en 

större flexibilitet där 

beslut om exakta 

ljusnivåer kan tas vid 

installationstillfället 

och där medborgare själva 

kan få större möjligheter 

att påverka 

belysningen. 

Nu fokuserar vi 

mycket på att vi ska 

sänka ljusnivåerna. 

Väl utformade ljusmiljöer 

är oftast 

energieffektiva, 

då moderna ljuskällor 

används, ljusnivån 

anpassas och ljuset 

riktas dit det behövs och 

gör nytta. 

Bra ljus planering det 

handlar ju liksom om att 

precis rätt mängd ljus på 

rätt plats och liksom att 

det är väldigt väl uttänkt. 

Men så känner jag att det 

är inte alltid det är  

 

För den skull behöver inte en 

ökad mängd ljus innebära en 

ökad trygghetskänsla, det är 

snarare hur en plats är belyst 

som ger känslan av trygghet 

eller otrygghet. 

Vi tittar på ett större 

styrsystem för alla 

armaturerna för att kunna 

minska intensiteten vid 

behov. Eller rättare sagt vid 

mindre behov av belysning. 

 

Minsta möjliga ljusnivå 

ska alltid användas 

för att uppnå önskat 

resultat. 

 

Arbetsprocesser 

8 

Fasadbelysning och 

belysning av bryggor bör 

vara bygglovspliktigt. 

Det ska vi börja med 

nu. Man har inte gjort 

det tidigare, men till 

exempel för 

fasadbelysningar så 

ska vi börja kräva 

bygglov för att minska 

då det här uppljuset 

och spillljuset som det 

är för mycket av då. 

 

 

Det krävs ett bygglov 

om man sätter något på 

fasader och så där har 

jag fattat det som 

Men det här projektet vi 

hade hade nu då med de 

här undersökningarna 

det är ett sätt att sprida 

det.. liksom kunskaper 

och liksom så satte vi 

uppe stora skyltar med 

information om projektet 

och vad ljusföroreningar 

var och med länkar till 

olika liksom man kunde 

läsa mer om 

ljusföroreningar. 

 

Tanken är att programmet 

ska vara ett levande 

dokument och skall därför 

revideras kontinuerligt. 

 

Belysning får aldrig placeras 

ut av slentrian 

Det är vår skyldighet att ta 

med det i 

uppdragsbeskrivningen  Ja 

alltså det är som jag säger, 

varken energi eller 

ljusförorening eller 

någonting annat är en 

särfråga utan allting sitter 

ihop i ett paket av att det 

ska kunna balanseras av till 

någonting som är bra så att 

säga. 

 

Men ja mycket mätningar, 

mycket kontroll av 

installationer och så vidare. 

 

Som svar på frågan om de 

kräver bygglov för 

ljusanordningar: 

Nej, förutom på fasad när 

det är permanent förändring 

av fasad. 

Vid beställning av större 

belysningsprojektering 

bör Miljöstyrningsrådets 

upphandlingskriterier 

för utomhusbelysning 

användas. 

 

Stycket besvarar frågeställning 3. Citat som berör brister i arbetet med ljusföroreningar har valts ut. Citaten som valts ut är de mest relevanta för varje  under kategori för alla citat se bilaga 2-5 och 7-10. 

När vi säger brist i prioriteringar är det endast ur ett ljusföroreningsperspektiv. Vi jämför inte med andra aspekter såsom ekonomiska eller sociala. Exempelvis kan det vara rätt att prioritera ekonomi över biologisk mångfalld i en specifik situation, men i 

analysen kategoriseras ändå en sådan prioritering som en brist. 

Frågeställning 3 Program A Person A Program B Person B Program C Person C Program D Person D 

Tidsbrist 

1 

 Vi skulle kunna göra 

det själva, men det 

finns inte tid, tyvärr. 

 För det blir mycket 

ansvar på mig sen då att 

försöka lösa massa 

problem som uppstår, 

men det kan väl vara en 

positiv för att det jag har 

liksom inte tiden. 

 . 
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Brist på kunskap 

2 

Okunskap.. så att det 

finns ingen som drar i 

det eller har kunskap 

om det. 

Det skulle behövas 

forskas mer och göras 

mer lättförståeligt. 

Mycket forskning 

kanske är så oklar, 

man måste ju veta vad 

man läser. 

Nej, jag tror folk inte 

känner till så mycket 

med det här med 

ljusföroreningar, det tror 

jag inte. 

Man vill ha mer ljus 

överallt hela tiden. Vi 

försöker bearbeta det på 

ett sätt genom att berätta 

för människor att man 

kanske inte kan ha 

tillgänglighet till alla 

ytor i Malmö överallt. 

Näe, Det är just det jag 

menar att. Att eftersom det 

inte finns tillräckligt med 

kunskap så har det inte 

heller blivit definierat och 

vad det är för någonting. 

men alltså därför att sådan 

okunskap som det finns 

inom en väldigt stor del av 

branschen som är el 

installatörerna 

Brist på personal 

3 

Hos oss så skulle det 

vara att egentligen 

anställa fler 

Brist på möjlighet att 

påverka 

4 

Vi kan ju inte vara 

med när de sätter upp 

till exempel 

fotbollsplaner, 

fritidsgårdar dagis 

alltså vi kan ju inte 

vara med. 

om det fanns en lag 

bakom det här med 

ljusföroreningar så 

skulle det vara lättare 

för oss kommuner att 

peka på den. 

Men samtidigt så har vi 

reflektionen ifrån 

ytmaterialet som vi kör bil 

på och då.. Är det en 

ljusförening? Ja, det är det 

ju. Den släpper iväg ljus åt 

fel håll, men vi kan inte 

begränsa dem. 

Reglera med att man inte får 

lov att skicka fotoner 

utanför ens eget område så 

att det där är din 

fastighetsgräns går, där ska 

du inte kunna, du ska inte 

kunna titta in i ljuskällan, Så 

enkelt är det. 

Och ha väldigt tydliga 

regelverk för hur man 

faktiskt vill ha belysningen 

på skolor och 

äldreboenden och allt vad 

det är. 

Brist på engagemang 

5 

Det är ett väldigt stort 

program, det är ju på 

nästan 90 sidor. Så 

tyvärr är det ju många 

som inte riktigt orkar 

läsa det så vi har 

funderat på om vi ska 

göra en liksom en 

enklare variant på den. 
Vi uppdaterar den lite 

också för... för 4, 5 år 

sedan så var det inte 

lika viktigt med 

ljusföroreningar. Det 

var inte lika många 

som tänkte på det då. 

Så kanske jag bara 

beställer så vet jag att det 

går åt så här många 

armaturer eftersom att 

mycket av det vi vill göra 

det handlar ju om 

stadsbyggnad, att vi inte 

ska uppfinna hjulet heller 

varje gång utan ja man ska 

ju göra ungefär så att det 

ser likadant ut och så 

vidare och det finns en 

igenkänningsfaktor. 

Brist i prioriteringar 

6 

Vi har ju områden som 

är lite mer utsatta, där 

vill vi inte sänka 

belysningsnivåerna. 

För att få en mer naturlig 

gräns 

mot himlen bör även taket 

belysas. 

Armaturen ska ha opal 

ytterskärm 

för god visuell komfort. 

Det som vi prioriterar 

minst är väl inne i redan 

upplysta miljöer. 

och alternativet med att 

släcka i städer och och ta 

bort funktions belysning 

från från gator och 

cykelbanor och så vidare. 

Jag tror inte det är något bra 

alternativ. 

Dels skapar vattnet 

möjligheter till fonder 

på andra sidan. Dels bär 

vattnet reflektioner av det 

som är belyst. Belyser man 

bebyggelse på ena sidan 

Vi kan ju klippa så att 

ljuset bara ligger på 

cykelbanan och inte 

Kommer ut i, I naturen vid 

sidan om, men å andra 

sidan det, Det blir jävligt 

otryggt då? 
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Tillverkningsindustrin 

insisterar på att de ska sälja 

direkt till slutkunder, så kan 

det inte bli någon ändring. 

 

av en sjö kan man få en 

slående vy från andra 

sidan. 

Brist på 

arbetsprocesser 

7 

  Vid utbyggnad och 

modernisering av 

gatubelysningen bör 

befintliga 

belysningslösningar 

användas som 

utgångspunkt för 

armaturval och om 

möjligt placering. 

Det är inte någon jätte så 

här avancerat program 

utan det är mer en del av 

ett statsbyggnad 

program. Det är 8-10 år 

så att då fanns de 

tankarna absolut inte 

med. 

 

 

 

 

   I sin tur så tror jag att 

elkonsulterna lämnar nog 

väldigt ofta bort jobben till 

alltså 

belysningsplaneringen till 

Fagerhult eller glamox 

 

Jag skulle gissa att 98 % så 

köper vi eller samma optik 

eller någonting.  

Som svar på om 

kommunen  använder 

belysningsprogrammet 

 ”Inte alls.” 

Som svar på om 

kommunen  kräver 

bygglov: Nej nej, det går 

inte att hantera det på ett 

vettigt sätt. 

 

 

Kommunernas och de intervjuades definitioner på ljusförorening. Stycket besvarar inte någon av frågeställningarna 

Definitioner av 

Ljusföroreningar 

 

Som ett led i målet om 

ekologisk, social och 

ekonomisk hållbarhet 

ska Nacka kommun 

medverka till att begränsa 

ljusföroreningar 

och störande ljus, vilket 

kan sammanfattas som: 

• Ljus som har negativ 

påverkan på växter och 

djur. 

• Ljus som har negativ 

påverkan på människors 

hälsa och 

välbefinnande i sina 

bostäder. 

• Ljus som stör trafikanter 

genom bländning eller 

visuellt 

röriga och distraherande 

ljusmiljöer. 

• Ljus som stör istället för 

att försköna stadsbilden 

genom 

överbelysning eller 

opassande färgat eller 

rörligt ljus. 

Jag har lärt mig mer 

och mer om det nu, 

men jag tycker att, ja, 

det är liksom onödigt 

ljus som går ut uppåt. 

 När ljus som inte har 

liksom en funktion, det 

hamnar på ställen där 

den inte ska va eller ljus 

där det kanske inte ska 

vara eller att bli liksom 

på grund av armaturer 

och så vidare. Att det 

liksom hamnar i 

periferin. 

 

 

 Den är absolut en störning i 

samhället, men också en 

förorening för att man inte 

har koll på var man lyser 

nånstans 

 

ljusförorening är inte 

definierat. 

 

Ljusföroreningar är en 

oönskad 

konsekvens av 

utomhusbelysning och kan 

vara till 

exempel himmelströljus, 

missriktat ljus och 

synnedsättande 

ljus eller 

obehagsbländning. Det 

finns både 

ekonomiska, 

gestaltningsmässiga och 

miljömässiga 

fördelar med att minimera 

dessa ljusföroreningar. 

Fel ljus på fel plats 

kanske? 

Bilaga 2
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• Ljus som stör

astronomiska

observationer.
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